
Nato je poročal član stanov, pol. od« 
seka tov. Tavčar »Naš delovni program«. 

O isti temi je referirala nadalje tov. 
Leopoldina Kosova ter je v svojem refe* 
ratu povdarjala samoizobrazbo učiteljstva 
potom socialnih tečajev, ki naj izobrazijo 
učitelja za delo med narodom. Stavila je 
zadevne predloge. 

Uredba o učiteljskih disciplinskih so« 
diščih, poroča tov. V. Zehrer. Z ostrimi 
besedami je kritikoval to uredbo in stavil 
zadevne predloge. 

Nato je podal poročilo o občnem zbo* 
ru Učiteljske tiskarne tov. Urbančič. Po* 
ročilo ni bilo razveseljivo. V debati so vsi 
priporočali, da pristopajmo kot zadružniki. 

Čitanje dopisov. Tov. predsednik je 
prečital dopis od spravnega odbora v Ma* 
riboru. Omenjal je, da je naše društvo že 
o tem zavzelo stališče s predlogom stav* 
ljenim na zborovanju 20. novembra 1926 in 
ostajamo neomajno pri tem sklepu. 

+ Logaško učiteljsko društvo je zboro* 
valo dne 11. junija 1927 v Dol. Logatcu. 
Navzočih je bilo 50 članov in članic. 

Tovariš predsednik otvori zborovanje, 
se zahvali za obilno udeležbo in pozdravlja 
posebno prvič navzoče člane. Predno pre* 
ide na dnevni red, poda nekatera pojasnila 
z ozirom na društveno okrožnico in vzroke 
za neznatno svišanje članskih prispevkov. 

Tajniško poročilo je obsegalo delova* 
nje društvenega odbora od zadnjega zboro* 
vanja. Tov. blagajničarka je ugotovila dru* 
štvene prejemke in izdatke. 

Poročilo o delovanju krožkov je podal 
na kratko tovariš Dolgan. Omenil je, da se 
je vršilo že več krožkovih sestankov, na 
katerih so se obravnavala gospodarska, so« 
cialna in pedagoška vprašanja. Zaključil je 
z željo, da naj se učiteljstvo z vso vnemo 
udeležuje krožkovih sestankov. 

Član ožjega sosveta tov. Ribičič je po* 
ročal o delovanju poverjeništva. 

Tov. Dolgan je predaval o kulturnem 
poslanstvu učiteljstva. 

Sprejeti so bili zadevni predlogi, ki so 
bili poslani na merodajna mesta. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO UJU ZA 
ŠMARSKO*ROGAŠKI OKRAJ je (zSbfcro* 
valo dne 13. junija 1927 v Rogatcu. Ude* 
ležba je bila prav dobra. 

Ob otvoritvi zborovanja je pozdravil 
tov. predsednik posebej tov. Gaberščeka 
iz Šmarja in Kinclja iz Slivnice ter nadzor* 
nika Fr. Skulja iz Ljubljane. 

Prečitan je bil zadnji zapisnik ter odo* 
bren. 

Dopisi. 1. Vabilo Pedag.*didakt. krož* 
ka v Mariboru na pristop. Članstvo sklene 
korporativen pristop. 2. Vabilo j Pedag.* 
didakt. krožka v Mariboru na počitniški 
izobraževalni tečaj. Priglasijo se za udelež* 
bo 3 člani. 3. Okrožnica Učit. tiskarne se 
vzame na znanje. 4. Okrožnica pov. UJU 
glede volitev delegatov za pokrajinsko in 
glavno skupščino. Pokrajinske skupščjine 
se udeleži kot delegat tov. Kincelj, kot nje* 
gova namestnica tov. Zidar Venera. 5. Iz* 
vrši se nasvet poverjeništva UJU glede 
protestov zoper nekatere določbe novega 
fin. zakona za leto 1927./28. ter razpis min. 
prosvete od 26. marca 1927. 

Predlogi za pokrajinsko skupščino. Spre* 
jeti so bili predlogi za pokrajinsko skup* 
ščino, ki so se dostavili poverjeništvu. 

Predlogi »Spravnega odbora« (tovariš; 
Knaflič in somišljeniki) se enoglasno od* 
kloriijo ter se izreče poverjenišjtvu UJU 
ter uredništvu »Učit. Tovariša« popolno 
zaupanje za dosedanje delo. 

Predavanji. O temi »Narodno*obramb* 
no delo C. M. družbe in naše šolstvo«, je 
poročal družbin tajnik nadzornik Fr. Skulj. 
Članstvo je z veliko pozornostjo sledilo 
predavanju ter enoglasno obljubilo agita* 
cijo za družbo in plačevanje letne člana* 
rine 5 Din. Predavanje tov. Al. Puclja o 
»Sadjarstvu« se zaradi , prekratkega časa 
odloži na prihodnje zborovanje, ki se bo 
vršilo dne 17. septembra t. 1. v Rogatcu. 

+ MOKRONOŠKI KROŽEK UČITELJSKE
GA DRUŠTVA ZA KRŠKO je zboroval dne 25. 
maja t. 1. na osnovni šoli v Mokronogu. Zborova
nje, ki ga je v polnem številu posetilo članstvo, 
tov. predsednik Janko Vanič in upokojeni ravna
telj A. Lunaček, je otvoril tov. podpredsednik P. 
Herbst, izražujoč dobrodošlico obema gostoma, po
sebno pa še vsem na novo vstopivšim tovarišicam 
in tovarišem, ki so z veseljem segli v bratsko 
jim ponudeno roko. Po izrečeni čestitki vsem, ki 
so položili usposobljenostni izpit — tovarišici 
RojcBercetovi pa k sprejemu v zakonski stan — 
in spominjajoč se tragične smrti tov. Joška Špen
ka, se preide na dnevni red. 

Skrbno sestavljenemu referatu tov. A. Zu
pančiča »O tuberkulozi«, ki nam je pustil jasen 
pojem o tej najnevarnejši in zavratni bolezni in 
za katerega je tov. predavatelj upravičeno žel 
priznanje, je sledilo poročilo tov. predsednika J. 
Vaniča o seji širjega sosveta, ki se je vršila dne 
2. februarja t. 1. Iz poročila si je lahko vsak ustva
ril pravo sliko gospodarskega stanja in poslova
nja nekaterih funkcionarjev bivšega poverjeni
štva, ki je rodilo v naših srcih enodušno obsod
bo. Po tolmačenju nekaterih važnih došlih spisov 
se enoglasno sprejmejo resolucije, ki se dostavijo 
poverjeništvu. 

H koncu zborovanja izreka tov. predsednik 
Vanič upokojenemu ravnatelju tov. A. Lusiačku 
iskreno zahvalo za uspešno in požrtvovalno de
lovanje v prid organizacije vsega učiteljstva in 
našega kmetskega naroda ter mu izroči diplomo 
častnega članstva tukajšnjega učiteljskega društva. 
Po zahvali ravnatelja, iz katere je sijala le ne
skončna skromnost v delu osivelega tovariša in 
rešitvi še nekaterih organizatoričnih vprašanj, 
se zaključi dobro uspelo zborovanje. — P. 

+ Učiteljsko društvo za okraj Slovenj* 
gradeč je imelo zborovanje dne 11. VI. 
1927. v Mežici. Navzočih od 34 članov 20. 

Radi pičlega časa se preloži čitanje 
zadnjega zap'snika na prihodnje zboro* 

Prečitajo se došli dopisi. Važnejši to* 
zadeven sklep omenjen: »Počitniškega iz* 
obraževalnega tečaja za učiteljstvo« se ude* 
leži tov. Josip Križman. 

Nato se sestavijo sklepi, oziroma reso* 
lucije za pokrajinsko skupščino. 

Po omenjenem zborovanju se je vršilo 
skupno zborovanje učiteljstva za okraje 
Marenberg, Mežiško dolino in Slovenjgra* 
dec, ki pa je objavljeno na drugem mestu. 
Radi tega se je moral dnevni red po prej 
imenovanem zborovanja nekoliko skrčiti. 

+ SLOVENJEBISTRIŠKO \ UČITELJ* 
SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 11. ju* 
nija v Rogaški Slatini. Napravili smo izlet, 
katerega se pa žal mnogo tovarišev(ic) ni 
udeležilo. Pretresavali smo razne dopise 
ter z ogorčenjem protestirali proti zvišanju 
službene dobe od 32 na 35 let. 

Pretresla se je nova uredba glede kraj« 
nih šolskih odborov in so se povdarjale 
dobre oziroma slabe strani iste. 

Nato nam je predaval tov. Verk, šol. 
upravitelj pri Sv. Križu tik Slatine o na* 
Stanku in napredovanju Rog. Slatine. Vo* 
dil nas je v duhu od Ilirov do Keltov, mi* 
mo Rimljanov in Starih Slovanov do one 
dobe, ko se je lečil s to zdravilno vodo Ni* 
kolaj Zrinski ter je postala znana tudi 
širši javnosti. Pripovedoval nam je tudi 
zanimivost! našega slovenskega Kleka — 
o Donački gori ter o predvojnem delovanju 
Nemcev v Rog. Slatini. Z vso silo so se 
vrgli baš na ta kraj, tako da je štel leta 
1910. le dva Slovenca. Za jako zanimivo 
predavanje se mu je tov. predsednik za* 
hvalil. Po zborovanju pa smo šli v kino, 
kjer je tov. Šijanec iz Maribora predaval o 
delu »Jadranske Straže« ter nam v petdel* 
nem filmu pokazal krasote naše Dalmacije 
— našega Jadrana. — P. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SVE« 
TOLENARŠKI OKRAJ je zborovalo v so* 
boto, dne 21. maja 1927 pri Sv. Ani v Slo* 
venskih goricah. Od 48 vpisanih članov 30 
navzočih. 

Po prečitanju in odobritvi zapisnika 
govori predsednik o CiribMetodovih po* 
družnicah, katere so v naših krajih skoraj 
izumrle. Treba bo iste zopet oživeti, zato 
apelira na učiteljstvo, da jih poživi tam, 
kjer so že ustanovljene, v krajih, kjer jih 
pa ni, se pa naj ustanove. 

Ker nam je finančni zakon zopet po« 
slabšal gmotni položaj učiteljstva, se eno* 
glasno protestira: 1. proti uvedhi 35 služb. 
let; 2. proti 15% odtegljajem pri 32 služb, 
letih; 3. zahteva se izenačenje službenih 
prejemkov poročenih učiteljic z neporoče* 
nimi. — Enako delo, enako plačilo. 4. Za* 
hteva se, da se ženska deca ne izključuje 
iz penzijskega fonda. 

Dalje se prečita dopis glede revizije, 
katerega že večina pozna po poročilu de* 
legata Goleža. 

Tov. Joško Lorenčič nam je pokazal 
pri praktičnem telovadnem nastopu na 
prostem telovadišču in v šolski sobi z otro* 
ci, kako se telovadi na prostem brez telo* 
vadnice. Videl je vsakdo vpliv te telovadbe 
na posamezne mišice otroškega telesa, po* 
sebno pa hrbtenice. Mnogi še slične telo* 
vadbe niso videli, dasiravno je tako pre* 
prosta, a zato tembolj važna. — Predava* 
telj je žel priznanje z burnim odobrava* 
njem. 

+ PTUJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO je 
zborovalo dne 14. maja v Ptuju. Navzočih je bilo 
69 članov. 

Po otvoritvi zborovanja se spominja tov. 
predsednik umrlega tov. Lovreca, ki je bil 30 let 
član društva. Navzoči počaste spomin rajnkega s 
tem, da vstanejo. 

Resolucija. Vsled odloka ministrstva pro
svete se je premestil sedež sreskega šolskega re
ferenta iz Ptuja v Ljutomer. Učiteljstvo je spre
jelo resolucijo, s katero protestira proti tej od
ločitvi ministrstva, ki kaže nepoznanje razmer. 

Poročilo o seji ožjega sosveta. Tov. Musek 
je podal izčrpno poročilo o seji ožjega sosveta. 
Mestoma je izzvalo debato. Med drugim se je 
tudi povdarjalo, da se ne nasprotuje vrnitvi iz
stopivših članov, izrekla se je želja, da se tova
riši in tovarišice vrnejo v društvo, in sicer kot 
lojalna opozicija. 

Poročilo se je vzelo na znanje. 
Predavanje. Tov. mešč. učitelj Janko Pertot 

je nato predaval o temi: »Risanje v osnovni šoli«. 
Bil je to prijateljski pogovor med predavateljem 
in navzočimi. Kljub temu, da se je ta tema že 
obravnavala pri zborovanjih, je vendar dobilo 
učiteljstvo od predavatelja marsikak migljaj, ki ga 
bo pri pouku s pridom uporabilo. Videli smo 
mnogo lepih risb ter prelistali lepo število meto
dičnih knjig, • ki jih je tov. predavatelj prinesel 
seboj. 

+ Zborovanje radovljiškega učiteljske« 
ga društva UJU skupno s kranjskim se je 
vršilo dne 9. maja 1927 na Jesenicah v telo* 
vadnici osnovne šole. Navzočih je bilo 55 
članov iz kranjskega društva in 60 članov 
radovljiškega društva. 

Po predhodnem pojasnilu tovariša L e * 
o n a P i b r o v c a o delovnem pouku je 
prešel predavatelj na dejanski pouk z učenci 
svojega razreda. Obravnaval je v glavnih 
obrisih s predmeti: Učni jezik (Gregorči* 
čeva slavnost), v zvezi s petjem in predava* 
njem njegovih pesmi ter njegovega življe* 
njepisa, računstvo, zemljepis in prirodopjs. 

Nato nam je podal tovariš Lapajne svo* 
je poročilo in pojasnilo o volitvah v disci* 
plinsko sodišče in o izpremembi § 2. pravil 
UJU ter o zadevi občnega zbora Učiteljske 
tiskarne. Slednjič je še pozval učiteljstvo naj 
se udeleži o priliki zborovanja učiteljic v 
Ljubljani še koncerta v prid Učiteljskega 
konvikta. 

Na predlog tovariša Slaparja se pošlje 
izjava poverjeništvu UJU Ljubljana, v ka* 
teri se izraža sedanjemu odboru poverjeni* 
štva UJU zahvala za delo, ki ga je izvršil in 
ga še vrši v korist učiteljstva. 

Društvena zborovanja UJU. 
Poročila: 

+ ZBOROVANJE UČITELJSKEGA 
DRUŠTVA ZA KOZJANSKI OKRAJ se 
je vršilo dne 6. aprila 1927 v Kozjem. 

Pred otvoritvijo občnega zbora po* 
vdarja tov. predsednik, da je doživelo naše 
društvo ta dan redko slavlje — odlikovanje 
našega veterana, bivšega društvenega pred« 
sednika in 34*letnega člana tov. F r a n c a 
Š e t i n c a . 

Zapisnik zadnjega zborovanja, ki se je 
vršilo dne 16. oktobra v Kozjem, se prečita 
in odobri. 

Prečitajo se dopisi ter napravijo sklepi, 
ki se odpošljejo na merodajna mesta. 

Tov. tajnica poda sledeče letno poro* 
čilo: V minulem letu je štelo naše društvo 
33 rednih članov in 3 častne člane. Med le* 
tom je izstopilo odnosno se je preselilo 11 
članov, vstopila pa sta 2. Društvo je imelo 
3 zborovanja in 2 predavanji. Zastopano je 
bilo na pokrajinski skupščini v Celju. 

Blagajna izkazuje 4818 Din 67 p pre* 
jemkov, 3918 Din 20 p izdatkov in 900 Din 
47 p prebitka. Račune sta pregledala tov. 
Hernaus in Podlesnikova. Za vestno vod* 
stvo blagajne prejme tov. blagajničarka pri* 
srčno zahvalo. 

Volitve v novi odbor so se vršile po 
listkih. Odbor se konstituira sledeče: Potoč* 
nik Ante predsednik, Hernaus Josip pod* 
predsednik, Stadler Milka tajnica, Rauter 
Slava blagajničarka, Čok Albert, Podlesnik 
Franja in Slavec Ivan odborniki. 

+ OKRAJNO UČITELJSKO DRU« 
ŠTVO ZA LJUBLJANSKO OKOLICO je 
zborovalo v sredo, dne 25. maja 1927 ob 
8. uri v dvorani Kino=Dvor v Ljubljani. 

Po pozdravu predsednika je pričelo 
predavanje »Razvoj in pomen alpinizma«. 
Dr.. H. Turna nam je s pomočjo skiop* 
tičnih slik pričaral pred naše oči divni 
planinski svet, s prekrasnimi planinskimi 
cvetkami. Zel je občudovanje vseh navzo* 
čih in tov. predsednik se mu je zahvalil za 
izreden užitek, ki ga je nudil članstvu s 
svojim predavanjem.————


